
باحضور وزیر کشور در زاهدان صورت گرفت

 تشییع پیکر شهدای حمله تروریستی
 شهرستان راسک

پیکر شهدای حمله تروریستی راسک، صبح  شنبه از 
بلوار فرودگاه زاهدان مقابل ستاد انتظامی استان سیستان 
و بلوچستان با حضور اقشار مختلف مردم تشییع شد. 
، به منظور شرکت در مراسم  کشور احمد وحیدی وزیر 
ک ۱۱ شهید حادثه تروریستی شهرستان  تشییع پیکر پا
ک صبح  راسک و همچنین بررسی ابعاد این حادثه دردنا
شنبه از طریق فرودگاه بین المللی زاهدان وارد سیستان و 
بلوچستان شد. وی گفت: سبزپوشان و مدافعان امنیت 
ما با رشادت و از خودگذشتگی در مقابل تروریست های 
کوردل و قسم خورده  ملت ایران ایستادند و از کیان وطن 
دفاع کردند. دشمنان بدانند تقاص این جنایت را پس 
خواهند داد. تروریست ها دیگر آرامش نخواهند داشت. 
این تروریست ها به فرمان تروریست های جهانی اقدام به 
شهادت جوانان عزیزمان کردند و بدانند هرگز نمی توانند 
از دست رزمندگان ما فرار کنند. وی افزود: شعیه و سنی 
یکپارچه در دفاع  از آرمان های انقلاب با هم هستند و 
دشمنان نمی توانند در این سد پولادین رخنه کنند. مسلم 
شجاعیان، احسان بابایی، پوریا شیخ، ابوالفضل شریاری، 
، علی دشت پوری،  کبر مزار محمدحسن براهویی، علیرضا ا
حسن بابانیا، احمد خمری، محید فیروزنیا و حمید رضایی 
امین، شهدای حمله تروریستی به راسک هستند. در بین 
شهدای حادثه تروریستی راسک نام شهید »احسان بابایی« 
قهرمان ارزنده کوراش ایران نیز دیده می شود. این شهید 
والامقام در مسابقات کوراش قهرمانی کشور سال گذشته 

)۱۴۰۱( به مقام دوم دست یافته بود.

   تروریست ها بدانند این جنایت بی پاسخ نخواهد ماند
سردار رضایی، جانشین فراجا در مراسم تشییع شهدای 
مقر انتظامی راسک بیان داشت: تروریست ها بدانند این 
جنایت بی پاسخ نخواهد ماند و پاسخ سخت و شکننده ای 
به آنان خواهیم داد. سردار رضایی با اشاره به حضور پررنگ 
شیعه و سنی در مراسم تشییع این شهدای والامقام گفت: 
این حضور باشکوه مردم سیستان و بلوچستان در بدرقه 
شهدا، خود پاسخ کوبنده به کوردلان و معاندان است. 
 ۱۱ پیکر  انتظامی:  نیروی  اجتماعی  معاونت  بنابراعلام 
شهید حمله ناجوانمردانه تروریست های جیش الظلم در 
شهرستان راسک بعد از تشییع در زاهدان، به زیارت امام 

رضا )ع( برده می شود.

   پشت پرده حمله تروریستی راسک 
شورای  مجلس  هیأت رئیسه  عضو  سلیمی،  علیرضا 
به  منجر  که  راسک  تروریستی  عملیات  درباره  اسلامی 
۱۱ تن از نیروهای فراجا شد، اظهارکرد: پشت   شهادت 
صحنه این عملیات تروریستی، آمریکا و رژیم صهیونیستی 
و برخی از عوامل منطقه ای آن ها هستند. به گزارش فارس، 
بخش هایی از گفت وگوی سلیمی را در ادامه می خوانید: 
تروریست ها چندین هدف را به طور همزمان دنبال می کنند، 
یکی از آن اهدافی که گروه های تروریستی برای خود ترسیم 
کرده اند، آن است که می خواهند موج نگرانی امنیتی در 
کشور ایجاد کنند. دومین هدف آن ها، مشغول سازی افکار 
خ می دهد؛ دیگر  عمومی از حوادث تلخی است که در غزه ر
هدف آنان ایجاد جنگ مذهبی است که از این فرصت برای 
ایجاد یک نوع انشقاق مذهبی در کشور استفاده کنند. این 
ترورها بدون شک با هماهنگی و مدیریت مستقیم سازمان 
سیا و دیگر سازمان های جاسوسی شکل گرفته است، بدون 
تردید پاسخ کوبنده، سخت و پشیمان کننده ای به عوامل 
ک خودش  کستان که خا این ترور خواهیم داد. دولت پا
را در اختیار تروریست ها قرار می دهد، باید در این رابطه 

پاسخگو باشد.

    تسلیت شورای امنیت 
شورای امنیت سازمان ملل روز شنبه به وقت محلی با 
انتشار بیانیه اعلام کرد:اعضای شورای امنیت سازمان ملل 
متحد حمله تروریستی »بزدلانه« به مقر پلیس راسک در 
استان سیستان و بلوچستان جمهوری اسلامی ایران در 
۱۵ دسامبر ۲۰۲۳ برابر با ۲۴ آذر ماه ۱۴۰۲ را که گروه »جیش 
العدل« مسئولیت آن را برعهده گرفت و منجر به شهادت 
دلخراش ۱۱ مامور پلیس ایران و مجروح شدن ۸ نفر دیگر 
شد، به شدت محکوم کردند. اعضای شورای امنیت سازمان 
ملل در این بیانیه مراتب همدردی و تسلیت عمیق خود 
را به خانواده قربانیان و دولت جمهوری اسلامی ایران 
ابراز و برای مجروحان شفای عاجل و کامل آرزو و بار دیگر 
کید کردند: »تروریسم در همه اشکال و مظاهر آن، یکی از  تا
جدی ترین تهدیدات برای صلح و امنیت بین المللی است.« 
دفتر نمایندگی ایران در سازمان ملل از بیانیه شورای امنیت 
در محکومیت حمله تروریستی در شهر راسک قدردانی کرد. 
کید کرد که از بیانیه  نمایندگی دائم جمهوری اسلامی ایران تا
شورای امنیت که حمله تروریستی ناجوانمردانه به پاسگاه 
پلیس راسک در جنوب شرق استان سیستان و بلوچستان 
کرده است، قدردانی و  را به شدیدترین الفاظ محکوم 

استقبال می کند.

کستان     پیام تسلیت پا
کستان با محکومیت  سخنگوی وزارت امور خارجه پا
حمله تروریستی به نیروهای پلیس ایران در راسک گفت: 
کستان در این لحظات دشوار وصف ناپذیر همبستگی  پا
کامل خود را با ملت و دولت جمهوری اسلامی ایران اعلام 
کستان حمله  می کند. ممتاز زهرا در بیانیه اظهارکرد: پا
تروریستی به مقر انتظامی راسک در استان سیستان و 
۱۱ نفر از نیروهای  که منجر به جان باختن  بلوچستان 
پلیس ایران شد را محکوم می کند. وی شهادت نیروهای 
ایرانی را به خانواده های آنان تسلیت و برای زخمی ها آرزو 
کستان در این لحظات  سلامتی کرد. ممتاز زهرا افزود که پا
دشوار وصف ناپذیر همبستگی کامل خود را با جمهوری 
خارجه  وزارت  سخنگوی  می کند.  اعلام  ایران  اسلامی 
کید کرد: تروریسم تهدیدی برای صلح و امنیت  کستان تا پا
منطقه ای و جهانی است و باید با همه ابزارها از جمله از 
طریق همکاری های دوجانبه و منطقه ای با آن مقابله کرد.

آرمان ملی– مطهره شفیعی: اخیرا مصطفی 
فعال  و  مجلس  سابق  نماینده  کبیان،  کوا
سیاسی اصلاح طلب گفته است:»چند وقت 
پیش یک بنده خدایی به من می گفت می دانی 
چقدر خوب است ما داریم با عربستان رابطه 
برقرار می کنیم؟ گفتم دست تان درد نکند، 
ما واقعا طرفدار این هستیم که هر چه بیشتر 
رابطه برقرار شود اما به دو نکته توجه کنید؛ 
در اثر این ارتباطات تا چه اندازه مبادلات 
اقتصادی مان زیاد می شود؟ ثانیا فراموش 
نکنید چه باعث شد که رابطه ما در دولت قبل 
با عربستان قطع شود؟ بحث شیخ نمر که پیش 
گر بخواهم نام ببرم،  آمد یک عده ای آمدند، ا
فردی که طرفدار قالیباف بود، دو، سه اتوبوس 
ج به سفارت عربستان آوردند و از دیوار  از کر
بالا رفتند و بعد قطع رابطه شد، آنها باعث این 
اتفاق شدند والا دولت قبل هم می خواست ما 
با عربستان رابطه داشته باشیم و از خدایشان 
بود، الان هم واقعا هر ارتباط برای عربستان 
نفع  به  چون  می کنم  استقبال  من  باشد 
منطقه و کشورهای اسلامی است، اما ما باید 
واقعیت ها را در نظر بگیریم که الان این دولت 
کمیت یکدستی که دارد، به نظرم  با این حا
هیچ بهانه ای برای اینکه به نفع منافع ملی 
تتوانند روابط را درست کند، ندارد.« وی بیان 
داشت:»این دولت حتی برای برقراری روابط 
با آمریکا هیچ مشکلی ندارد. حالا ممکن است 
این بحث را پیش بیاورند که ما غیرمستقیم 
کره مستقیم نداریم ولی  کره می کنیم و مذا مذا
کره  به نظر بنده دست اینها باز  است حتی مذا
گر یک جایی احساس کردند  مستقیم هم ا
که با منافع ملی سنخیت دارد، جلو بروند 
ولی واقعیت این است که بعضا همان تفکر 
افراطی که گفتم وجود دارد، در این موضوعات 
مرتبط با سیاست خارجی و دیپلماسی هم 
کبیان خاطرنشان  ردپایش وجود دارد.« کوا
کرد: »می گویند نکند یک وقتی باز بگویند 
برجام احیا می شود، نکند یک وقتی بگویند 
مثلا حرف ظریف شد! این خوب نیست! این 
 . کار را نکنید! من می شناسم این افراد را دیگر
کسیون دیپلماسی و منافع  بنده رئیس فرا

ملی مجلس دهم بودم، ۱۲۰ عضو داشتیم، فکر 
کسیون تاریخ مجلس  می کنم بزرگ ترین فرا
که از مجتبی ذالنور تا محمود صادقی  بود 
همه عضوش بودند و جلسات ۸۰- ۷۰ نفره 
داشتیم.« وی افزود: »منظورم این است که 
امروز در لایه های کنونی هم دستگاه سیاست 
خارجی، هم کل دولت و هم مجلس، افرادی 
که ظاهرا به خاطر اینکه یک روزی  هستند 
گر الان یکدفعه بگویند  برجام را آتش زدند و ا
احیای برجام، برایشان ممکن است بد بشود، 
کنون  می گویند این موضوع درست نیست.« ا
9 سال از حمله به سفارت عربستان در تهران 
می گذرد و روابط برقرار شده است اما گویی 
گفته های آن روز هنوز تمام نشده است.  نا
شنبه ۱۲ دی 9۴، روزی بود که جریانات  تندرو 
در اعتراض به اعدام روحانی شیعه شیخ باقر 
النمر توسط حکام آل سعود شبانه به سفارت 
عربستان حمله و ساختمان این سفارتخانه 
را با کوکتل مولوتوف به آتش کشیده و اموال 
موجود در سفارتخانه را تخریب کردند. به خاطر 
که تمام روابط دیپلماتیک  این حمله بود 
ایران و عربستان قطع شد. دوشنبه ۲۸ دیماه 
9۴ جعفری دولت آبادی، دادستان عمومی و 
انقلاب وقت تهران از شناسایی و دستگیری 
سه متهم اصلی و کلیدی تعرض به سفارت 

کنون تحقیقات  عربستان خبر داد و گفت: تا
مفصلی از این متهمان انجام شده است و در 
هفته های اخیر دستگیری ها هدفمندتر شده 
و فهرست هایی در این رابطه نیز شناسایی 
 ۲۱ شدند. سرانجام تعداد بازداشتی ها به 
نفر رسید که پرونده یکی از این افراد به دلیل 
روحانی بودن، به دادگاه ویژه روحانیت ارجاع 

شد. 

   آیا قالیباف نقشی داشت؟
در ماجرای حمله به سفارت عربستان برخی 
کردند: »محمد باقر  به یک نام آشنا اشاره 
قالیباف« البته او نقشی نداشت بلکه برخی 
مدعی هستند یکی از سران حمله کننده به 
داشته  قالیباف  با  نزدیکی  ارتباط  سفارت 
کردمیهن« نام این فرد بود که گفته  است. »
شد از نزدیکان قالیباف است. برخی سایت ها 
نوشتند حدود ۲۰ روز پس از حمله به سفارت 
که حسن ذوالفقاری، معاون  عربستان بود 
گفته  کشور  انتظامی وقت وزارت  امنیتی- 
بود که »شخص بیرونی که لیدری این ماجرا 
را برعهده داشت، به داخل منتقل شده و 
تحت بازجویی قرار گرفته است.« بعدها اما 
کشور خارجی مورد اشاره  که  مشخص شد 
ذوالفقاری، »سوریه« بوده و شخص مورد اشاره 

»حسن کردمیهن.« نکته جالب اینجاست که 
بحث به انتخابات هم کشیده شد و اسحاق 
جهانگیری در مناظره انتخاباتی با قالیباف این 
ح کرد که چه کسانی به سفارت  سوال را مطر
عربستان حمله کردند؟ پس از آن هم تصویری 
کردمیهن« منتشر شد. برخی  از قالیباف با »
رسانه ها نوشتند که کردمیهن یک روحانی 
ورزشکار بوده که برای آموزش جودو از یکی از 
سوله های شهرداری استفاده می کرده است و 
او را از حامیان قالیباف دانستند. برخی نیز خبر 
دادند که کردمیهن از اعضای ستاد انتخاباتی 
قالیباف و همچنین رئیس ستاد انتخابات 

قالیباف در کرج بوده است. 

   ارتباط با آمریکا برقرار است؟
کبیان به  اما درباره مخالفان برجام که کوا
آنها اشاره کرد، نمی توان منکر تبدیل آنها به 
موافق در دولت رئیسی شد. واضح ترین فرد 
ذوالنور بود که برجام را در دولت روحانی به 
آتش کشید و در دولت رئیسی از موافقان برجام 
شد. اظهارات مخالف سابق برجام بعد موافق 
او در مصاحبه ای  شدنش هم جالب بود. 
گفته  ضمن اشاره به بدعهدی آمریکایی ها 
است: »ما در بحث غنی سازی کار خودمان 
را داریم می کنیم یک ابزاری است که آن ها به 
تعهداتشان برگردند که این هم »خلاف برجام« 
نبوده که ما مرتکب شدیم. یقینا جمهوری 
اسلامی نه سر جنگ و ستیز و شاخ به شاخ 
شدن با این ها دارد، نه اینکه از »برجام« کوتاه 
می آید که چیزی کم و زیاد بشود از برجام، نه 
کره« را ترک می کند و نه کارهایش را  »میز مذا
معلق به این ها می کند.« در شهریور سال جاری 
عصرایران نوشت: »دولتی ها و حامیان آنها 
می گویند: دیدید بدون برجام هم توانستیم 
کنیم؟  نفت بفروشیم و پول هایمان را آزاد 
آنها راست می گویند ولی نمی گویند همین 
گشایش اندکی که درباره فروش نفت و آزادسازی 
کره، آن  پول های ایران انجام شده،  به علت مذا
گر وزیر خارجه  هم با همان آمریکایی است که ا
قبلی- ظریف- می خواست با مقاماتش حرفی 

بزند، روزگارش را سیاه می کردند.«
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دولت برای برقراری روابط با آمریکا مشکلی ندارد

»بدها« دولت روحانی در دولت رئیسی »خوب ها« شد
ج به مقصد تهران کبیان از اتوبوس های کر    روایت کوا

آرمان ملی– یاسمین طالقانی: هر بار نام حسن روحانی برای 
هر انتخاباتی مطرح می شود، دست و پایشان را گم می کنند و تنها 
کنون هم  موضوعی که به ذهنشان خطور می کند، تخریب اوست. ا
نگران حضور مجدد او در مجلس خبرگان هستند و هر روز به یک 
بهانه او را شایسته این حضور نمی دانند. برخی مخالفان ترس آن را 
دارند که روحانی تبدیل به هاشمی دوم در این مجلس شود، چرا 
که شباهت های زیادی با او دارد. برخی مخالفان از یکدست نبودن 
مجلس خبرگان هراس دارند. آیت ا... رحیم توکل، عضو مجلس 
خبرگان علیه روحانی یعنی دیگر عضو این مجلس سخنرانی کرد. 
توکل گفت: »ما فقط دو تا موضوع را مطرح کردیم: یکی در مورد 
برنامه برجام مال آقای روحانی بود و یکی هم در مورد عفت و 
حجاب که رهبری فرمودند، این کار دشمن تهاجم فرهنگی نیست، 
بلکه شبیخون فرهنگی است؛ اما ایشان )روحانی( در زمانی که 
کثر مواد ۲۰۳۰ را اجرایی می کنم. یکی  ریاست داشتند گفتند حتی ا
گر  این را موضوع مطرح کرده بودیم. دوم اینکه رهبری فرمودند ا
خارجی ها آن برگه برجام را پاره کنند، ما برگه برجام را آتش می زنیم. 
اما بعد از آن سخنانی آقای روحانی گفتند، »انگار یک منقلی اینجا 
هست که آدم بخواهد داخل آن کاغذی را آتش بزند!« این تعبیری 
که ایشان آوردند، چه تعبیر زشتی بود! ما این دو تا موضوع را اینجا 
مطرح کرده بودیم.« هجمه به حسن روحانی اما خارج از جلسه 
خبرگان پشت درهای بسته نیز ادامه داشت. مجری صداوسیما 
در برنامه تلویزیونی صبح بخیر ایران، از شورای نگهبان خواسته 
تا به وظیفه خود برای ردصلاحیت حسن روحانی عمل کند. او 
همچنین با اعلام ثبت نام حسن روحانی در انتخابات خبرگان 
روی آنتن رسانه ملی این گونه روحانی را توصیف کرده بود: »صاحب 
تئوری اینکه منتقدان، بیکارها، بی شناسنامه ها و بی سوادها به 
جهنم بروند به انتخابات مجلس خبرگان ورود کرده است، کسی 
است که می گفت همه مشکلات، حتی آب خوردن مردم هم با 
برجام حل می شود.« همچنین رحیم پور ازغدی در توئیتی از 
ثبت نام حسن روحانی، رئیس جمهور سابق برای انتخابات مجلس 
خبرگان انتقاد کرد و  نوشت: ای کاش حسن روحانی ردصلاحیت 
شود؛ آقای حسن روحانی به عنوان »مجتهد عادل« برای خبرگان 
رهبری نامزد شده. ملت می خواهد تعریف شورای محترم نگهبان از 

»اجتهاد و عدالت« را در این مورد خاص از نزدیک ببیند.«

کنش روحانی چه بود؟      وا
۲۵ آذر مطلبی در سایت روحانی منتشر شد که پاسخ به ادعاها 
بود. رئیس جمهوری پیشین کشورمان، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی در گفت وگویی تفصیلی درباره سه دوره حضور در 
مجلس خبرگان رهبری، دلیل شرکت داوطلبانه خود در آزمون 
ح داده است؛  اجتهاد در انتخابات مجلس سوم خبرگان را شر
اینکه دو نفر از فقهای شورای نگهبان درباره صلاحیت علمی او 
تردیدهایی داشتند و روحانی با وجود کفایت مدارک ارسالی از 
تقریراتش در حوزه، داوطلب شد تا در آزمون اجتهاد که ممتحن آن 
آیت ا... مؤمن، رقیبش در سمنان بود، شرکت کند. آیت ا... مؤمن با 
بررسی پاسخ روحانی به سؤال طرح شده از تحریر حضرت امام)ره( 
در بحث قضا، آن را پذیرفت و اعلام کرد که روحانی از لحاظ علمی از 
گر بالاتر نباشد، پایین تر  همه آن هایی که تا به حال امتحان داده اند ا
نیست و در نهایت فقهای شورای نگهبان به اتفاق درباره روحانی 
رای مثبت دادند. متن کامل اظهارات حسن روحانی در این بخش 
مصاحبه را بخوانید؛ »من در مجلس خبرگان مجموعا در سه دوره 
فعال بودم و به طور طبیعی سه بار کاندیدا شدم. اولین بار در دوره 
سوم خبرگان از سمنان کاندیدا شدم، دوره چهارم و پنجم از استان 
تهران کاندیدا شدم. در دوره سوم خبرگان که برای استان سمنان 
کاندیدا شدم، آیت ا... مؤمن و چند نفر دیگر از فضلا هم از استان 

سمنان کاندیدا بودند.«

   تلفن مهم آیت ا... جنتی به حسن روحانی
من برای صلاحیت علمی مدارک لازم را برای فقهای شورای 
نگهبان ارسال کردم که تقریرات درس های فقه و اصول مرحوم 
آیت ا... داماد)ره( بود. تقریرات عمدتا مربوط به درس های سال های 
۴۶ و ۴۷ بود. البته من معمولا نکات مهم درس را یادداشت می کردم 
و شب تقریرات را به زبان عربی می نوشتم. همه مکتوبات من از 
درس های مرحوم آیت ا... داماد به زبان عربی است. چند روز بعد 
آیت ا... جنتی با من تلفنی صحبت کرد و گفت که در جلسه فقهای 
شورای نگهبان راجع به نوشته های شما بحث و بررسی کردیم. 

اتفاق نظر ما این بود که نوشته های شما برای نشان دادن سطح 
علمی کافی است. بعد رأی گیری کردیم، ۴ نفر از فقها رأی دادند و 
۲ نفر رأی ندادند. من از ایشان پرسیدم چرا آن دو نفر رأی ندادند؟ 
گفت که استدلال آن ها این بود که نمی دانیم از آن سالی که ایشان از 
حوزه علمیه قم به تهران آمده، در سال های قبل و بعد از انقلاب در 
مسئولیت هایی که بوده، آیا درباره مباحث علمی و فقهی اصولی کار 
کرده یا بحث ها را کنار گذاشته و متارکه کرده است؟ آن دو نفر به این 
دلیل رأی ندادند و گفتند ما نمی دانیم نسبت به حدود ۳۰ سالی 
که گذشته آیا همه آن مبانی در ذهن ایشان هست یا فراموش کرده 
است؟ من به آیت ا... جنتی گفتم حق با آن دو نفر است. نپرسیدم 
آن دو نفر از فقهای شورای نگهبان چه کسانی بودند؟ گفتم در این 
مدت به آن معنا، مشغول درس و بحث نبودم، گاهی نسبت به 
مباحثی که علاقه مند بودم مطالعه و بحث فقهی را دنبال می کردم، 
اما به مفهوم مصطلح مشغول درس و بحث نبودم.گفتم حق با 
آن هاست، من امتحان می دهم، ایشان خیلی تعجب کرد و گفت 
شما آماده هستید برای امتحان؟ گفتم بله، گفت پس چرا از صبح 
تا حالا این همه در شورای نگهبان بحث کردیم؟ گفتم فکر کردم 
مدارکی که فرستادم برای همه کافی است ولی این شبهه که شما 
می گویید قابل تأمل است، به همین دلیل امتحان می دهم. گفت 

وقت امتحان را به شما اعلام می کنیم. 

  جمله ویژه آیت ا... مومن درباره حسن روحانی بعد از 
امتحان در آزمون شورای نگهبان

سؤال را آیت ا... مؤمن طرح کرده بود که یک مسأله ای از تحریر 
حضرت امام)ره( در بحث قضا بود. من هم همان را تبیین کردم، 
نظرات فقها را جمع آوری کردم و نظر خودم را با استدلال مطرح 
کردم. اوراق مکتوب را که حدود ۱۰ صفحه شده بود، برای شورای 
نگهبان فرستادم. شورای نگهبان به من گفتند ما می فرستیم قم 
برای آیت ا... مؤمن، هفته بعد آیت ا... جنتی به من زنگ زد و گفت 
اوراق شما را آیت ا... مؤمن بررسی کرده و ایشان گفته این بحث را 
بسیار خوب پرورانده و استنباط کرده است، ایشان از لحاظ علمی از 
گر بالاتر نباشد، پایین تر  همه آن هایی که تا به حال امتحان داده اند ا

نیست. بنابراین به اتفاق آرا راجع به شما نظر همه مثبت است. 

تخریب ها علیه رئیس جمهور سابق ادامه خواهد داشت؟

شرکت داوطلبانه »روحانی« در آزمون اجتهاد 
      روحانی: به آیت ا... جنتی گفتم امتحان می دهم، ایشان خیلی تعجب کرد

ارتباط بودجه با ردصلاحیت 
نمایندگان

حسینی: برخی نمایندگان عدم 
تاییدشان  را به حساب دولت 

می گذاشتند
گفت:  جمهور  رئیس  پارلمانی  معاون 
چند نفر از نمایندگان به من گفتند ما کلیات 
را رد می کنیم، بررسی برای بعد از انتخابات 
می رود و سر فرصت درباره اش بحث می کنیم 
گر هم نشد دو دوازدهم تصویب می کنیم.  و ا
سیدمحمد حسینی در گفت وگو با »ایلنا«، 
درباره رد کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ از 
سوی نمایندگان مجلس شورای اسلامی بیان  
داشت: کلیات بودجه در مجلس تایید نشد 
و طبیعتا دولت سعی می کند با اصلاحاتی که 
صورت می  دهد لایحه را آماده و تقدیم مجلس 
کند. البته درکنار این امر نیاز است مسائلی 
تبیین شود، چرا که برخی از نمایندگان هنوز با 
آیین نامه قبلی مأنوس هستند و بر مبنای 
آن بودجه را قضاوت و ارزیابی کردند. معاون 
پارلمانی رئیس جمهور ادامه داد: در برخی موارد 
نمایندگان درباره هزینه ها می پرسیدند و نگرانی 
خودشان را ابزار داشتند؛ مثلا می پرسیدند 
گندم چه می شود؟  تکلیف خرید تضمینی 
چقدر برایش در نظر گرفته  اید؟ در حالی که بنا 
نبود ما در مرحله اول بیاییم مصارف و هزینه ها 
کید کرد: در مرحله  را تک تک بیان کنیم. وی تا
اول باید سقف درآمدها و منابع درآمدی مانند 
نفت و مالیات و غیره گفته شود، بعد از آن در 
مرحله بعد جداول و آمار و ارقام و این که چقدر 
اعتبار به هر موضوعی تخصیص داده شده 
مطرح شود. به طور مثال مساله بازنشستگی 
برای نمایندگان ابهام داشت، مساله ای که در 
حوزه های انتخابیه مورد سوال مردم است، 
این را هم با وجود این که رئیس سازمان برنامه 
و بودجه قول قطعی داد و حتی کتبی هم گفت 
من آماده هستم، باز یک عده ای برای شان 
محل تردید بود. حسینی گفت: یک بحث 
دیگری که نمایندگان داشتند در مورد  برنامه 
بود،  مثلا  می گفتند چرا دولت درباره برنامه 
نامه به شورای نگهبان نوشته است و نظرات 
خودش را درباره برخی از مصوبات اعلام کرده 
است. مخصوصا آن بندهای الحاقی که برای 
دولت بار مالی سنگین داشت و دولت با آن ها 
موافقت نداشت. مجموعه ای عوامل دست به 
دست هم داد که این گونه شد. معاون پارلمانی 
رئیس جمهور ادامه داد: یک مورد دیگری هم 
که چند نفر از نمایندگان به من گفتند، این 
بود که گفتند ما کلیات را رد می کنیم، بررسی 
آن برای بعد از انتخابات می رود و سر فرصت 
گر هم نشد دو  درباره اش بحث می کنیم و ا
دوازدهم تصویب می کنیم، چون می گویند 
بحث  به  مشغول  رسیدگی  طولانی  مدت 
برنامه بودیم. از شنبه تا ۴ شنبه جلسه داشتیم 
و الان رقبای ما در حوزه های انتخابیه سخت 
مشغول فعالیت هستند، چرا ما مثلا این گونه 
گرفتار بحث بودجه باشیم؟ البته آقای قالیباف 
این را رد کرد و گفتند الا و لابد باید این مساله 
تمام شود و مورد رسیدگی قرار گیرد. ما هم 
فکر می کنیم عذری وجود ندارد که بخواهند 

برای  سال آینده بگذارند.
   ارتباط  بودجه با ردصلاحیت نمایندگان

 وی افزود: یک تعدادی هم از نمایندگان 
عدم تأییدشان در هیات های اجرایی را به 
حساب دولت می گذاشتند، برخی می گفتند 
پروژه های شان  اعتبار به  برنامه  سازمان 
نداده  تخصیص  انتخابیه  حوزه های  در 
و مثلا از مدیران استانی دلخوری داشتند 
عوامل  این  می کردند.  ح  مطر را  این ها  و 
حتی  و  داد  هم  دست به دست  همه 
رئیس  که  نگذاشتند آقای حاجی بابایی 
آرام  فضای  یک  در  بود،  تلفیق  کمیسیون 
صحبت های  خود را تمام کنند، اطراف ایشان 
ریختند  و جو خاصی ایجاد شد و بعد هم خود 
آقای رئیس مجلس ورود پیدا کرد، سوالاتی 
مطرح کرد که خود این  امر در نمایندگان تردید 
ایجاد کرد و در نهایت رأی ندادند. حسینی در 
خصوص این که گفته می شود ۵۰ همت یک 
شبه به بودجه اضافه شده است، عنوان کرد: 
یک شبه نیست، قبلا هم در کمیسیون تلفیق 
آقای منظور قول داده بودند که ما این کار را 
انجام خواهیم داد و نگران نباشید و در آن جمع 
اعلام کردند منتها بعضی ها تشکیک کردند و 
نمی خواستند کوتاه بیایند. وی درخصوص 
این که مجلس عنوان می کند اصلاحات کلی 
است و خود دولت هم باید این کار را انجام دهد، 
اظهار داشت: بله، دوستان برنامه و بودجه 
بررسی می کنند، نظرات نمایندگانی که مخالف 
بودند تک تک احصا و مشخص می شود که 
روی چه مواردی دست گذاشته اند، بعضی 
گر وارد  موارد را باید توضیح داد و بعضی موارد ا
باشد باید اصلاحاتی در آن ها ایجاد و تقدیم 
مجلس شود. حسینی درباره تذکر برخی از 
نمایندگان مجلس مبنی بر این که  بودجه در 
بخش هزینه ها و درآمدها غیرواقعی نوشته 
کرد: به خاطر این است  شده است، بیان 
که ما هنور هزینه ها را نگفته ایم روی همان 
آیین نامه قبلی این ها نظر می دادند و بررسی 
می کردند. عواملی متعددی تاثیر داشت که باید 
این ها بررسی شود. وی درباره نظر کارشناسان 
مبنی بر این که بودجه انقباضی بسته شده، 
گفت: دیگر جزئیات را باید آقای منظور بگویند، 
ح شد، مثلا  یکسری عوامل حاشیه ای مطر
روز قبل از آن آقای منظور اظهارنظری درباره 
ح کردند که این ها همه مزید بر  خودرو مطر

علت شد و کلیات بودجه رد شد.

هر کسی از مادرش 
قهر می کند، لیست 

می دهد

درآورده  را  برخی  صدای  انتخاباتی  متعدد  لیست های 
گفت:  است. عباس سلیمی نمین، فعال سیاسی اصولگرا 
متأسفانه برخی از گروه ها مبدع شرایطی هستند که هر کسی 
از مادرش قهر می کند، می آید و لیست می دهد؛ مثلا تحت 
عنوان عدالت خواهی یا دیگر عناوین لیست می دهند که این 
وضعیت ناشی از خودبزرگ بینی برخی گروه هاست. آنها قبح 
برخی تک روی ها را شکسته اند و این خطری جدی است. این 
تحلیلگر سیاسی ادامه داد: مثلا آقای محصولی اخیرا از معیارها 
گر معیار تعیین  نکند، اتفاقا گرایش  مردم به  سخن می گوید. او ا
معیارها بیشتر خواهد بود و واقعا بهتر است که اینها دم از ترویج 
معیارها نزنند. به مساله انتخابات هر نگاهی داشته باشیم، 
حتما وحدت نشان از تعقل گرایی و احترام به کار جمعی است.

زمان معمولی برای 
گرم شدن فضای 
انتخابات نیست

فعال سیاسی اصولگرا، با اشاره به فصای سرد سیاسی گفت: 
باید چند نکته را در این رابطه عرض کنم؛ الان زمان معمولی برای 
گرم شدن فضای انتخابات نیست. در دوره های قبل انتخابات در 
کشور هم این تجربه را داریم که معمولا حدود یکماه مانده به برگزاری 
انتخابات، فضای انتخاباتی آرام آرام شروع به گرم شدن می کند، 
بنابراین با توجه به سوابق انتخابات گذشته، از این نظر خیلی 
کنون برخی جریان ها هستند که  تأخیر نداریم. ناصر ایمانی گفت: ا
واقعا به مردم و رضایت و دیدگاه های مردم اعتقاد چندانی ندارند 
و این جریان ها ممکن است بعضا در مناصب قدرت یا لابی های 
تاثیرگذار در قدرت هم حضور داشته باشند. جریان هایی که در 
کمیت و نظرات و رضایت  عمق تفکرات شان اعتقاد زیادی به حا
مردم وجود ندارد، باعث می شوند که انتخابات با گرمی برگزار نشود.


